



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

سلسلة التمكين

جلسات إحاطة وتدريبات وورشات عمل للبرلمانيين الشباب

يستضيفها افتراضياً الاتحاد البرلماني الدولي

2023-2022

المذكرة التوضيحية

السياق والأساس المنطقي

في حين أنه يرد عدد أكبر من الشباب في العالم اليوم أكثر من أي وقت مضى، فإن نسبة تزيد قليلاً عن 2 في المئة من البرلمانيين تقل أعمارهم عن 30 عاماً. ولكي يكون صنع القرار متجاوباً وشاملاً وتمثيلاً، يجب أن ترد مشاركة قوية من جانب جميع الناس، بما في ذلك الشباب. ولمعالجة هذه المسألة، اعتمد الاتحاد البرلماني الدولي في العام 2010 قراراً بشأن مشاركة الشباب في العملية الديمقراطية. ويوفر [القرار](#) التوجيه السياسي لتعزيز مشاركة الشباب في البرلمان. كما أنه يرسى دعائم منتدى البرلمانيين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي وبرنامج مشاركة الشباب التابع للاتحاد البرلماني الدولي.

ومنذ قرار العام 2010، حقق الاتحاد البرلماني الدولي الكثير في تعزيز تمكين الشباب وهو أحد الأهداف الاستراتيجية الأساسية للاتحاد البرلماني الدولي. ولتحقيق هذا الهدف، يقوم الاتحاد البرلماني الدولي بدور الداعي إلى عقد اجتماعات للبرلمانيين الشباب من جميع أنحاء العالم لتنسيق العمل وتبادل الممارسات الجيدة وبناء القدرات. وبالإضافة إلى تشجيع زيادة التمثيل العددي للشباب في البرلمان، من خلال توفير منابر للتواصل وبناء القدرات على الصعيد العالمي والإقليمي والوطني، يعمل الاتحاد البرلماني الدولي أيضاً على تمكين البرلمانيين الشباب الموجودين بالفعل في مناصبهم وتعزيز مهاراتهم ليصبحوا سياسيين أكثر تأثيراً.

ولكي يكون الشباب ممثلين تمثيلاً كافياً في المؤسسات السياسية والعمليات وصنع القرار، في البرلمان على وجه الخصوص، يجب أن تكون لديهم المعرفة والقدرة اللازمتين للمشاركة بطريقة مجدية على جميع هذه المستويات. وتنمية القدرات جزء لا يتجزأ من أي استراتيجية للمشاركة الهادفة.



والبرلمانات ليست دائماً بيئات مفتوحة للشباب. يجب على البرلمانين من جميع الأعمار التفكير في كيفية دعم زملائهم الأصغر سناً وتمكينهم لمساعدتهم على الوصول إلى إمكاناتهم الكاملة. يحتاج البرلمانيون الشباب إلى الدعم لزيادة نفوذهم والمساهمة في التحولات في المعايير الثقافية بحيث يتم الاعتراف بقيادة الشباب على نطاق أوسع. وبعد الاعتراف بأهمية بناء قدرات البرلمانين الشباب لكي يتمكنوا من المساهمة في عمل البرلمان والتأثير فيه وقيادته، طلب منتدى البرلمانين الشباب التابع للاتحاد البرلماني الدولي دعم الاتحاد البرلماني الدولي في هذا الصدد.

ولتعزيز قدرة البرلمانين الشباب على الدفاع عن المسائل داخل البرلمان وخارجه، حدد الاتحاد البرلماني الدولي المجالات الرئيسية التي يلزم فيها تمكين البرلمانين الشباب. على المستوى الفردي، هي: القيادة والإرشاد والتواصل. أما على الصعيد المؤسسي، فهي: التعليم والصحة والعمالة.

وستساعد سلسلة التمكين البرلمانين الشباب على تعزيز معارفهم وخبراتهم ومهاراتهم السياسية من خلال التدريبات وورش العمل والمشاركة والتواصل. سيكونون قادرين على ممارسة القيادة في البرلمان وبالتالي التأثير على صنع السياسات على المستويين الوطني والعالمي من خلال التبادلات والحوارات بين الأقران عبر الإنترنت مع القادة والخبراء المحليين والوطنيين.

الأهداف

تتمثل الأهداف الرئيسية لسلسلة التمكين في ما يلي:

1- دعم البرلمانين الشباب في بناء المعرفة والقدرات

- بناء المعارف بشأن الشؤون البرلمانية وتعددية الأطراف وصنع السياسات، بما في ذلك في مجالات السياسة العامة المتصلة بتمكين الشباب.
- بناء قدرات ومهارات البرلمانين الشباب لدعم تأثيرهم في البرلمان.
- دعم تبادل المعارف والخبرات والممارسات الجيدة والدروس المستفادة والمشورة بين البرلمانين الشباب.

2- دعم تأثير البرلمانين الشباب على صنع السياسات على الصعيدين العالمي والوطني

- تحديد الإجراءات التشريعية والإشرافية والبرلمانية والمتعلقة بالموازنة من أجل تمكين الشباب.
- إلهام الإجراءات البرلمانية لتشريعات وسياسات أكثر استجابة للشباب مع إيلاء الاعتبار الواجب لمختلف السياقات الوطنية والاحتياجات المحددة.
- المساهمة بمنظور شبابي في العمليات والمبادرات العالمية في الاتحاد البرلماني الدولي وخارجه.

المنهجية

يتولى إدارة سلسلة التمكين مجلس منتدى البرلمانين الشباب التابع للاتحاد البرلماني الدولي بالنيابة عن المنتدى، وهو الهيئة الدائمة للاتحاد البرلماني الدولي التي توجه قرارات المنظمة وتعمل على تمكين الشباب.

وتتألف سلسلة التمكين من جلسات عبر الإنترنت تعقد كل شهرين وتشمل:

- جلسات إحاطة أكاديمية لأساتذة الجامعات وصانعي السياسات والباحثين والممارسين تليها جلسة للأسئلة والأجوبة
- تدريبات من قبل المدربين والمسؤولين السياسيين والمهنيين من مختلف القطاعات
- ورشات عمل مواضيعية.

وستتم إدارة الاجتماعات عبر الانترنت لتسهيل النقاشات وتبادل الممارسات الجيدة والسماح بالتبادل بين الأعضاء البرلمانين الشباب. وينظمها الاتحاد البرلماني الدولي وكذلك المؤسسات الأكاديمية والمنظمات الدولية والهيئات الأخرى ذات الصلة.

وستتوفر الترجمة الفورية باللغات العربية والانجليزية والفرنسية والاسبانية.

المشاركون

- أصغر الأعضاء البرلمانيين من الرجال والنساء
- الموظفون البرلمانيون
- ممثلو المنظمات الدولية والمنظمات غير الحكومية والقطاع الخاص والأوساط الأكاديمية

الجدول الزمني

من المقرر أن تعقد الاجتماعات عبر الانترنت بشكل منتظم، كل شهرين في العامين 2022 و2023. وتستمر كل جلسة ما بين ساعة إلى ساعتين كحد أقصى.



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

The Empowerment Series

Briefings, trainings, and workshops for young parliamentarians

hosted virtually by the IPU

2022-2023

Concept note

Context and rationale

While there are more young people in the world today than ever before, only a little over two per cent of parliamentarians are under 30. If decision-making is to be responsive, inclusive, and representative, there must be strong participation of all people, including that of youth. To address this issue, in 2010, the IPU adopted a resolution on youth participation in the democratic process. The [resolution](#) provides policy guidance to enhance the participation of young people in parliament. It also lays the pillars for the IPU Forum of Young Parliamentarians and the IPU Youth Participation Programme.

Since the 2010 resolution, the IPU has achieved a lot in promoting youth empowerment which is one of the IPU's core strategic objectives. To achieve this objective, the IPU acts as a convener of young parliamentarians from around the world to coordinate action, share good practices, and build capacities. In addition to promoting increased numerical representation of young people in parliament, by providing networking and capacity-building platforms at the global, regional and national level, the IPU also works to empower young MPs already in office and enhance their skills to be more impactful politicians.

For young people to be adequately represented in political institutions, processes, and decision making, in parliament in particular, they must have the necessary knowledge and capacity to participate in a meaningful way at all these levels. Capacity development is an integral part of any strategy for meaningful participation.

Parliaments are not always open environments for young people. MPs of all ages must consider how they can support and empower their younger colleagues to help them reach their full potential. Young parliamentarians need support to increase their influence and contribute to shifts in cultural norms so that youth leadership is more widely recognized. Having recognized the importance of capacity building for young parliamentarians to be able to contribute to, influence, and lead the work of parliament, the IPU Forum of Young Parliamentarians requested IPU's support in this regard.

To strengthen young MPs' ability to advocate on issues within parliament and beyond, the IPU identified key areas where the empowerment of young MPs was required. On the individual level, they are: leadership, mentorship and communication. On the institutional level, they are: education, health and employment.

The Empowerment Series will help young MPs to enhance their political knowledge, experiences and skills through trainings and workshops, engagement and networking. Via online peer-to-peer exchanges and dialogues with local and national leaders and experts they will be able to exercise leadership in parliament and so influence policy making at the national and global level.

Objectives

The main objectives of the Empowerment Series are to:

(1) Support young MPs in building knowledge and capacity

- Build knowledge on parliamentary affairs, multilateralism and policy-making, including in policy areas related to youth empowerment.

- Build capacities and skills of young MPs to support their influence in parliament.
- Support peer-to-peer exchanges of knowledge, experiences, good practices, lessons learned and advice among young MPs.

(2) Support the influence of young MPs on policy making globally and nationally

- Identify legislative, oversight and budgetary parliamentary actions for youth empowerment.
- Inspire parliamentary actions for more youth-responsive legislation and policies with due consideration of different national contexts and specific needs.
- Contribute a youth perspective to global processes and initiatives at the IPU and beyond.

Methodology

The Empowerment Series is conducted by the IPU Board of the Forum of Young Parliamentarians on behalf of the Forum which is the IPU's permanent body that guides the Organization's decisions and work on youth empowerment.

The Empowerment Series consists of online sessions held every two months comprising:

- Academic briefings by university professors, policy makers, researchers and practitioners followed by Q and A
- Trainings by trainers, political officials and professionals from different sectors
- Thematic-based workshops.

The online meetings will be moderated to facilitate discussions, the sharing of good practices, and to allow peer-to-peer exchanges among the young MPs. They are organized by the IPU as well as academic institutions, international organizations and other relevant bodies.

Simultaneous interpretation will be provided in: Arabic, English, French, and Spanish.

Participants

- Youngest male and female members of parliament
- Parliamentary staff
- Representatives of international organizations, NGOs, the private sector, and academia.

Timeline

The online meetings are scheduled to take place on a regular basis, every two months in 2022 and 2023. Each session will last between one to two hours maximum.